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Slovo úvodem
Vážení spolufarníci, 

kdysi jsem coby spirituál navštívil 
naše bohoslovce na Erasmu v Dublinu 
a tam od jejich spolužáků slyšel vtip, 
kterým trefně a s nadhledem charak-
terizovali svou národní povahu.

Přistane loď plavící se z Irska u bře-
hů kteréhosi ostrova, z lodi vystoupí 
námořník, zastaví prvního kolem-
jdoucího a ptá se: „Máte tady nějakou 
vládu?“ – „Samozřejmě, máme.“ – „Tak 
jsem proti!“

Když byl před několika týdny pře-
čten pastýřský list o úpravě liturgic-
kých postojů, připadal jsem si rázem 
jako v Irsku. Zdá se, že jediné, v čem se 
spontánně sjednocujeme, je hluboké 
přesvědčení, že cokoli „shora“ přijde, 
je to blbost. Jestli on nakonec nebude 
pravdivý na Slovensku hojně užívaný 
bonmot: „Zatřes českým katolíkem 
– vypadne ti husita“…?

Pokus o vysvětlení daného problé-
mu najdete dále ve zpravodaji. Zde 
si dovolím s jistým povzdechem při-
pomenout Ježíšovo „…co tím děláte 
zvláštního? To přece dělají i pohané!“ 
(Mt 5,47). Že se v Česku obecně a rádo 
nadává na ty „nahoře“, je známý fakt. 
Proto chci vděčně poděkovat všem, 
kteří si uchovávají tolik potřebnou 
noblesu: chápou, že podmínkou sebe-
úcty je respekt k druhým, a především 
nepodléhají psychóze laciného vyme-
zování vůči autoritě, která „si dovolila“ 
něco rozhodnout…

Dbát o jednotu a správnost liturgie 
je jednou z nejdůležitějších povinností 
každého pastýře místní církve, neboť 
liturgie je mostem, po kterém přichá-
zí živý Kristus. Už sv. Polykarp (+107) 
ve svém dopise Filadelfanům píše tato 
slova: „Neboť všichni, kdo jsou Boží 
a  Kristovi, jsou s biskupem. (…) Dbej-
te tedy, abyste slavili jednu eucharistii, 
neboť jedno je tělo našeho Pána Ježí-
še Krista a jeden je kalich sjednocení 
v  jeho krvi; a jeden je oltář, tak jako je 
jeden biskup spolu s kněžstvem a  jáh-
ny, svými spoluslužebníky. Takže coko-
li konáte, konejte podle Boha.“
� Váš�farář�Petr�Vrbacký

Kroměříž (skoro) jen pro nás
Lékárnice farnice Lucie Novotná, pil-

ná členka chrámového sboru, zorga-
nizovala návštěvu starobylé Kroměříže. 
Třemi auty nás v sobotu 7. října vyrazilo 
na Hanou pěkných třináct kousků. Bez 
uzardění přiznáváme, že naším cílem 
nebyl Tizianův obraz o stahování Satyra 
Marsyase z kůže, ale jednak arcibiskup-
ské vinné sklepy, jednak procházka po 
městě v krásně slunečném dni. Neviděli 
jsme obrazy, ale zato spoustu vinět, což 
jsou nakonec taky obrázky, že. Pamě-
tihodnostmi nás zasvěceně provázel 
místní rodák Lojza Vala. Paní restaurá-
torka Dana Marková kontrolovala, zda 
i po třiceti letech drží sousoší kašny na 

Riegrově náměstí. Drží báječně. Podzá-
mecká zahrada má i klece se zvířátky, 
většina z  nich asi čekala na spropitné, 
kdyby měla vylézt z nor a zapózovat. Na 
stavbách v zahradě se zub času pode-
psal značně. Ze tří kostelů jsme i zevnitř 
navštívili svatého Mořice a Pannu Marii. 
Poobědvali jsme stylově U Černého orla, 
kde vaří vlastní pivo, nakoupili pro vnou-
čátka cukrátka v pralinkárně Yeštěrka, 
naproti v cukrárně přidali kávu se šle-
hačkou i bez, naložili s láskou nakou-
pené lahve vína a spokojeně se vrátili 
domů. Parádní den. Čiňte také tak!

Zápis�do�kroniky�provedl�závozník��
a�čestný�člen�sboru�Martin�Holík

Setkání pastorační rady 15. 10. 2023
V půli října zasedla pastorační rada, 

aby se poradila jak o dění aktuálním, 
tak budoucím, i o plánovaných akcích, 
které nabídne rok 2024. 

Celý zápis je na webových strán-
kách ve složce pastorační rada. 

Jedním z bodů byl farní ples, který 
všem nabízí možnost osobního setká-
ní mimo půdu kostela a slavnostně nás 
provede rozloučením se starým liturgic-
kým rokem. Dále je v plánu setkání seni-
orů spojené s výrobou věnců a již 3. 12. 
rozsvícení adventního stromu.

Stejně jako předchozí roky budou 
roráty – čtvrteční s sebou tradičně při-
nesou pozvání ke společné snídani na 
faře (příspěvek formou buchty vřele 
vítán!). Během adventu se také přizpů-
sobíme změnám dle pastýřského listu 
o. biskupa Pavla. Ve většině brněnských 
farností už byly změny provedeny, pro 

nás to znamená stání od proměňování 
až po Otčenáš (v ostatním naše praxe 
odpovídá liturgickým směrnicím). 

Aby toho o letošním adventu nebylo 
málo… 4. neděle adventní vychází na 
Štědrý den, proběhnou tedy lehké změ-
ny v harmonogramu běžných nedělních 
bohoslužeb. 

Dalšími tématy byl stav kostela (stře-
cha, hodiny a nefunkční zvon), farní ako-
lyté, průběh Tříkrálové sbírky, stanovy 
pro pastorační rady brněnské diecéze 
a  informace o zřízení diecézní pastorač-
ní rady, jejíž členkou je naše farnice Pav-
la Doležalová. 

Od příštího setkání dojde i ke změně 
zástupce komunity sester CM – na koho 
se můžeme těšit nám zatím zůstává 
skryto.

Marie�Vichrová,�
redakčně�zkráceno



Stalo se 
V neděli 15. října se u nás uskutečnil 
jeden z koncertů hudebního festivalu 
Moravský podzim.

~
V neděli 22. října jsme svým příspěv-
kem na farní sbírku mohli podpořit 
misie. Navečer jsme mohli chválit Boha 
při Večeru chval.

Pokřtěni byli:
8. 10. Aneta Kateřina Nemeškalová
15. 10. Zdeněk Antonín Pavlík
21. 10. Vítek Chlup

Svátost manželství přijali:
7. 10. Aneta Bednářová  
 a Daniel Koutník
21. 10. Iva Pernicová  
 a Martin Buchtík 

Zesnuli:
5. 10. Drahomíra Papoušková (*1929)
16. 10. Marie Sobotková (*1941)

Zaznělo v  kázání 
Všichni jsou zváni. Nikdo nemusí stát 
za zavřenými dveřmi.�
� o.�Petr�Vrbacký�

Ten, kdo svůj dobrý skutek povýší 
skrze svoji víru na obětní dar nebo 
jeden z podstatných smyslů života 
člověka, ten zažije štěstí. 
 o.�Martin�Holík

Okénko do minulosti
Nové tradice
Při příchodu P. Šenkyříka fungovalo 
ve farnosti několik už zažitých aktivit. 
Např. Unie katolických žen, Mariina le-
gie, Společenství živého růžence, Mod-
litby matek. Spolu s farníky ochotnými 
věnovat čas otec Šenkyřík stál u zro-
du řady dalších. Byly a zřejmě i nadále 
to např. jsou: pobožnost křížové cesty 
v  Chudčicích, děkovná pouť na Vrano-
vě, fotbalový zápas ministrantů s otci na 
hřišti CMcZŠ, dětský karneval v sále ško-
ly, příchod svatého Mikuláše na mši sv., 
prázdninové pobyty ministrantů ve Vol-
fířově, Vysoké Tatry – tradice už z doby 
P. Kabrdy. U některých významnějších 
tradic se víc zastavme.
Nedělní přednášková odpoledne. 
První proběhlo v roce 2006 výkladem 
o architektuře kostela arch. Blaženou 
Hubáčkovou. Mezi další přednášející 
patřili MUDr. Marta Munzarová, PhDr. 
František Schildberger, Hana Pražáková, 

PhDr. František Xaver Halas, P. Marek 
Orko Vácha, P. Martin Holík a další. Pro 
farníky přednášky byly obohacením, 
podporovaly a prohlubovaly vzájemné 
vztahy. Farní ples. Obětavost a nápadi-
tost organizátorů, taneční předtančení 
farní mládeže, pohoda a setkání ve víru 
tance také patřily a patří mezi oblíbené 
tradice farního společenství. Noc kos-
telů. I farnost sv. Augustina se hned po 
zavedení Noci kostelů do nového projek-
tu zapojila. Z pestrých nabídek jednotli-
vých roků hodně zaujal a byl mimořád-
ným zážitkem kontrabasový koncert pod 
vedením p. Miloslava Jelínka. Farní jar-
mark. Poprvé se uskutečnil v roce 2010. 
Výtěžek ze sbírky a prodeje výrobků 
farníků podporoval řadu dobročinných 
organizací, např. sdružení Siriri starající 
se o sirotky v Africe, sdružení Na počát-
ku na podporu matek v tísni aj.

 (Srov.�Svatý�Augustin…,�str.�163–168)��
� s.�Stanislava

O Augustinovi na Dominikánské 8
Čtyři diskutující se sešli v pořadu Domi-
nikánská 8: David Vopřada, který rozho-
vor moderoval, a hosté Lenka Karfíko-
vá, Róbert Horka a Jiří Šubrt. Tématem 
nebyl nikdo jiný než svatý Augustin 
a  otázka jak číst církevní otce dnes. Dis-
kuse nabídla zasvěcené pohledy odbor-
níků, které odhalovaly Augustinovu 
originalitu a šíři záběru, která inspiruje 
evropské a světové myšlení napříč sta-
letími. Zároveň se nastínily i kontro-
verznější stránky jeho vlivu na teologii, 
politiku a spiritualitu. Jako ochutnávku 

citujme část odpovědi Lenky Karfíkové 
na otázku: Co vás na Augustinovi fasci-
nuje? „Tam vlastně máte předjaté celé 
dějiny evropského myšlení od novopla-
tonismu, přes predestinační spory, přes 
veliké teologické syntézy středověké, až 
po Descarta, a dokonce Freuda. To je fas-
cinující, vlastně...“

Rozhovor je ke zhlédnutí na platformě 
Youtube na stránkách Dominikánská 8:  
www.youtube.com/@dominikanska8
� Daniel�BlažkeAlžběta�Ohřálová

Některé texty papeže 
Františka z poslední doby 
Mnohé najdete v kostele na nástěnce vza-
du, ale také například na webu proglas.cz, 
tlačítka [Kontakty a info] – [Dokumenty] 
– [František]. 

Časově je nám nejblíže 7. Světový den 
chudých. Připadá na neděli 19. listopadu 
2023. K němu se váže čtivé Poselství.

Pokračováním naléhavé encykliky Lau-
dato si´ je exhortace Chvalte Pána – Lau-
date Deum. Také stojí za přečtení!

o.�Martin�Holík

Úprava liturgických postojů  
při slavení mše svaté
Jak bylo oznámeno v pastýřském lis-

tu otce biskupa a následně i diskuto-
váno na pastorační radě farnosti, jsme 
zváni, abychom sjednotili vnější formy 
mešní liturgie s jejím vnitřním obsahem 
– a  aktuálně i s celkem Božího lidu. Je 
trošku škoda, že se celá věc vzápětí sta-
la předmětem venkoncem zbytečných 
a  nedovzdělaných řečí. Mluvit o jakémsi 
„tělocviku“ při mši svaté může jen ten, kdo 
dosud nepochopil rozdíl mezi slavením 
eucharistie a spartakiádou. Ale když už 
by měla být řeč o spartakiádě: co je jejím 
nejpůsobivějším výrazem? Přece síla jed-
notného gesta obrovského shromáždění! 
Rituál je totiž vzorec stálého a známého 

chování. Je to symbolizovaná hodnota. 
Podává jednotlivci jistotu přijetí, umož-
ňuje společné konání. Zbavuje rozpaků, 
jak by se jeden každý měl připojit. Prá-
vě ten důvěrně známý a společný postoj 
při mši svaté umožňuje každému klidné 
ponoření se do obsahu. Symbol či gesto 
zviditelňuje emoce, mluví. Vyjadřuje to, 
co není postižitelné rozumem, definicí. 
Proto existuje ritus slavení eucharistie.

V určité době a v některých zemích 
došlo po koncilu k jakémusi novodo-
bému obrazoborectví: pryč s kadidlem, 
parádními rouchy, průvody či gesty, to 
leda ruší a rozptyluje skutečnou niter-
nost.  ...pokračování�na�str.�4 Doprovod k Večeru chval 22. října



Většina mužů a chlapců byla zaměstnána řezáním klád. Jednalo se 2 úctyhodné 
hromady. Motorové pily spotřebovaly asi 6 l řetězového oleje a 12–15 l benzínu. 
Pánové se zmínili, že celé dva dny je kromě práce zaměstnával i poslech nezapo-
menutelné symfonie pro mužský sbor a tři motorové pily.

Střípky z jubilejní 10. invaze do Slavonic

Nařezané dřevo bylo třeba přemístit na vozíky zapo-
jené za auta a převézt z areálu bývalého země-
dělského družstva do Slavonic za faru. Z vozíků 
se špalky buď přenosily nebo přeházely pomocí 
lidského řetězu do bývalého chléva. Počet čárek za 
převezené vozíky se zastavil na čísle 22 a půl.

Při skládání dřeva se uplatnila drobná děvčata, která šplhala po narov-
naných řadách a co nejúsporněji skládala špalky od země až po strop. 

Během pátku a soboty se podařilo dřevem zarovnat téměř celou místnost. Zde také 
zdatně pomáhali nejmladší účastníci invaze ve věku 4 a 5 let. Věkový rozdíl nejmlad-

šího a nejstaršího účastníka byl asi 70 let.

V bývalé stodole otec Karel vybudoval prostor pro setkávání far-
níků. Kdo s námi na invaze jezdí od začátku, tak pomáhal při 
přesunu různého materiálu ze stodoly a do stodoly, při budování 
podlahy s  plochých kamenů nebo při spárování kamenné zdi. Nyní 
se práce chýlí ke konci a zbývalo natřít strop vestavěného patra 
a  pokračovat ve spárování zdí.

S vyplňováním spár mezi kameny na různých zdech v prostorách slavo-
nické fary už mají děvčata bohaté zkušenosti. Proto pro žádnou z nich není 
problém připravit další dávku spárovací hmoty a očistit stěny „ruční wapkou“. 
Figurantka na fotografiích předvádí, jak to děvčatům při práci vždy sluší.

Ctihodné ženy pověřil letos otec Karel úpravou bujné 
zeleně na farním dvorku. Za tímto účelem jim zapůjčil 
i  žebřík. Z tohoto úhlu pohledu to není příliš patrné, ale 
při snaze o dosažení co nejlepších výsledků při tvaro-
vání břečťanu se dámy podobaly bájnému Spiderma-
novi. Zeleň nabyla nových tvarů a ze žebříku taky nikdo nespadl.

Nejen prací a jídlem živ je člověk. Po vynikají-
cím obědě, kdy se dospělí těší na tichou sies-
tu při kafíčku (kávovar od Halámků = záruka 
kvality a výborné chuti), se děti těší na hlučnou 
siestu při stolním fotbálku. Obě aktivity probí-
hají ve velké jídelně na slavonické faře. 

Oběd je zajišťován společně pro 
všechny. Postupem let a se vzrůs-
tajícím počtem účastníků se 
domluvilo s restaurací v Dešné, že 
nám uvaří obědové menu. Podle 
místa, kde se pracuje, proběhne 
oběd buď v restauraci v Dešné 
nebo si jídlo odvezeme a najíme 
se ve Slavonicích na faře.

Zatím žádná invaze se neobešla bez zmrzlinového 
zakončení. Děkujeme otci Karlovi za zajištění prá-
ce a zmrzliny na našich dobročinných výjezdech 
do Slavonic.

Benefity účasti na farní taškaři-
ci zvané Invaze do Slavonic jsou 
prokazatelné, zdraví podporují-
cí a  snadno dostupné. Jmenujme 
např. klidný a hluboký spánek po 
dobře vykonané práci, pravidelná 
strava, takřka nepřetržitý pobyt na 
čerstvém vzduchu, hodně legrace 
a  smíchu nebo možnost poznat spo-
lufarníky v jiných situacích a rolích 

než v  neděli při/po mši svaté. Kdo 
nezažil, nepochopí a kdo chce 
zažít, ať se těší na některý 
květnový víkend, který bude 
dostatečně dopředu avizován 
i  zde ve Zpravodaji.

�text:�Hedvika�Šebková
foto:�Jakub�Šebek,�Hedvika�Šebková
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Farní diář 
 25. 11.  Farní ples

 29. 11.  Červená středa – den modlitby 
za pronásledované kvůli víře

 2. 12.   Výroba adventních věnců

 3.12.  První neděle adventní 
16:00 hod. – rozsvícení 
vánočního stromu 
16:30 hod. – adventní koncert

Červená středa (#RedWednesday) se 
uskuteční v naší zemi už pošesté. Při-
padá na 29. listopad. Smyslem této ini-
ciativy je veřejně si připomenout ty, kdo 
jsou ve světě pronásledováni pro své ná-
boženské přesvědčení. Hlavním znakem 
je červené světlo, symbolizující krev 
pro víru trpících. Budovy se nasvěcují 
červeným světlem, zapalujeme svíčky, 
modlíme se. Náš kostel svatého Augus-
tina, jak je nahlášeno na ČBK, bude čer-
veně nasvícen také, na lidi trpící pro víru 
(kteréhokoli náboženství) vzpomeneme 
při mši svaté od 18 hodin. 
www.cervenastreda.cz

o.�Martin�Holík

Příležitost ke svátosti smíření bývá 
v  našem kostele standardně půl hodiny 
přede mší svatou. Stává se ovšem dosti 
často, že zprvu je u zpovědnice prázd-
no, a pak – deset minut před začátkem 
mše svaté – se najednou objeví zástup 
čekajících, na které už logicky nemůže 
přijít řada. Prosíme o pochopení: nelze 
přetahovat čas zpovídání přes začátek 
bohoslužby! Je lépe ke zpovědi přijít 
s  větším předstihem, tedy tzv. na jistotu. 
Kromě toho se ve školním roce zpovídá 
každý pátek (nejen o prvním pátku) od 
17 hodin. I zde bývá větší část toho času 
dosud nevyužívána… o. Petr�Vrbacký

Adventní strom před kostelem sv. Augustina

Již od roku 2015 září do dalekého okolí 
od adventu až do konce vánoční doby 

adventní strom před naším kostelem. 
Letos bude slavnostně rozsvícen o první 
neděli adventní, tj. v neděli 3. prosince. 
Slavnost začíná v 16 hodin před koste-
lem. Po adventní úvaze o. Petra přivítají  
advent všechny svatoaugustinské sbory 
– sboreček, sbor školních dětí a smíše-
ný chrámový sbor. V cca 16.30 hodin 
pokračuje slavnost v kostele adventním   
pořadem hudby a slova zkomponovaný 
Františkem Fialou.

František Fiala, nejmladší bratr Petra 
Fialy, hlavního sbormistra Českého fihar-
monického sboru Brno, je brněnským 
varhaníkem a uznávaným skladatelem 

převážně duchovní hudby. Jeho varhanní 
improvizace po skončení nedělní boho-
služby u sv. Tomáše v Brně byla pro nás 
s manželkou nezapomenutelným zážit-
kem. Jako skladatel získal v posledních 
letech mnoho ocenění ve skladatelských 
soutěžích u nás i v cizině.

Chtěl bych na tomto místě poděkovat 
všem, kteří se podílejí na zabezpečení 
slavnosti, a také paní Světle Krejčířové, 
která osvětlení stromu nejen podnítila, 
ale v roce 2015 velkou měrou pomohla 
při jeho realizaci. A doufám, že do příští-
ho adventu strom neuschne a že opět 
bude po celou dobu adventní a vánoční 
zářit a přinášet kolemjdoucím radost.

Zdeněk�Laudát

...pokračování�ze�str.�2
A pak jsme nestačili žasnout! Při kde-

jaké promoci, vítání občánků či „křtu“ 
hasičské stříkačky ateisté nadšeně 
pochytali a uplatnili to, co předtím věřící 
vyházeli oknem: kolik to rouch, insignií, 
průvodů a obřadného povstávání vidíme 
dnes při sekulárních shromážděních. 
Nejsme my katolíci ze samé vstřícnosti 
světu někdy trošku trdla…?! 

Co tedy se týká naší farnosti? V pod-
statě jediná změna: stání od proměňo-
vání do modlitby Otčenáš. K tomu nej-
dříve objasnění významu gesta: stání 
vyjadřuje úctu, ale také radost, připra-
venost naslouchat a na slyšené reago-
vat. Znovu tedy ono teologické „nejen 
– ale i“. Jistěže v úctě adorovat poklad 
eucharistie, ovšem také nezůstat ve 
svém osobním „koutečku“, nýbrž v síle  
eucharistie a s ní nést poklad víry do 
světa. Proto stání.

Ale! Každý je povinen naslouchat své-
mu (poučenému!) svědomí. Tedy nechť 
nadále klečí ten, kdo v tomto postoji našel 
nejsilnější výraz své radosti z Ježíše tady 
a teď přítomného. Nechť dál sedí každý 
věkem či nemocí oslabený, právě tak jako 
maminka, pro kterou vzít své dítě na klín, 
je jedinou možností, jak nejbližšímu okolí 
dopřát atmosféru ztišení. A všichni ostat-
ní, stojící, kéž to jednoduše „neřeší“… 

Se vstupem do doby adventní je 
v  liturgii spojena antifona z proroka 
Izaiáše: „Povstaň, rozjasni se, protože ti 
vzešlo světlo, vzešla nad tebou Hospo-
dinova sláva.“ (Iz 60,1). Milí farníci, pro-
sím vás, abychom (symbolicky… :-) ) od 
první neděle adventní dali nejen této 
antifoně vnější výraz tím, že napříště při 
slavení mše svaté mezi proměňováním 
a  modlitbou Otčenáš zvolíme jako 
svůj liturgický postoj stání.

 o.�Petr�Vrbacký

V sobotu 2. prosince od 14 hodin zve-
me všechny seniory na společné vyrábě-
ní adventních věnců. Věci na výrobu si lze 
přinést. Kdo nemá materiál, bude možné 
ho získat na místě. (Svíčky a zapicho-
vátka si, prosíme, donese každý vlastní, 
pokud by je někdo chtěl zajistit, je nutno 
nahlásit na níže uvedený kontakt.)

Vyrábění se uskuteční v prostorách 
kaple. Z důvodu zajištění potřebného 

množství matriálu pro vytváření advent-
ních věnců je třeba se včas přihlásit 
u  paní Alice Kalábové: 

telefon: +420 737 990 483,
e-mail: alice.kallabova@centrum.cz, 
případně vložit lístek se jménem 

a  požadavky do krabičky vzadu v kostele.
Prosím, hlaste se nejpozději do neděle 

19. 11. 2023. Lenka�Peková,��
� Eva�Šebrlová,�Hana�Vichrová

Výroba adventních věnců – senioři

Pro aktuální informace sledujte  
farní stránky: www.augustinbrno.cz

Pravidelné bohoslužby
pondělí  7.00 hod.
úterý  18.00 hod.
středa  8.00 hod. (školní), 18.00 hod.
čtvrtek  18.00 hod.
pátek  18.00 hod.
sobota  7.00 hod.
neděle  7.00, 9.00, 18.00 hod.


